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Vážení a milí spoluobčané,
s  příchodem září se mnozí z  nás opět vrací 
k  našim každodenním povinnostem po let-
ních prázdninách a dovolených. Počasí nám 
přálo, ale během prázdnin a začátkem září nás 
zatěžovaly tropické teploty a  přírodu velké 
sucho. Ze stromů začalo předčasně padat lis-
tí i ovoce. Přesto věřím, že jste si užili krásné 
léto plné odpočinku a  nezapomenutelných 
zážitků.

V  polovině září ale přišel zlom ve formě 
ochlazení a  deštivého počasí, které v  někte-
rých regionech rozvodnilo spoustu toků. 
Povodňovou pohotovost jsme drželi s velite-
lem hasičské jednotky také v Mrači. Předpo-

věď byla katastrofální i  pro řeku Sázavu, ale 
ve výsledku se naštěstí prognóza nenaplnila. 
V  letošním roce nám hodně ulehčilo práci 
Povodí Vltavy, když nám splnilo požadavek 
a odkázalo nás na svůj profil, na kterém jsou 
přístupné průběžné informace ze snímačů 
výšky hladiny a  průtoku na Benešovském 
i Konopišťském potoce a řece Sázavě.

S  nadcházejícím podzimem nás čekají do-
končit stavební práce při úpravách centra 
obce a venkovní úpravy u budovy obecního 
úřadu. Podařilo se prosadit odtěžení svahu 
na křižovatce u  hlavní silnice, které zlepši-
lo rozhledové poměry v  tomto místě. Také 
jsme zahájili činnost v  souvislosti se zámě-

rem vybudování dětské skupiny na nově 
pořízeném pozemku pod bytovými domy 
v Mrači. Více se dočtete uvnitř tohoto vydá-
ní zpravodaje.

Tradičně bych chtěl poděkovat všem, kte-
ří se podíleli na organizaci kulturních akcí 
a  aktivit. Vaše úsilí a  nadšení jsou pro naši 
obec neocenitelné a  přispívají k  tomu, 
že Mrač je místem, kde se dobře žije. 
Dětem i  rodičům přeji úspěšný start do no-
vého školního roku a  přeji vám příjemnou 
zábavu a dobrou náladu při účasti na nadchá-
zejících akcích.

František Zvolský 
starosta obce

SLOVO STAROSTY
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VÝPIS USNESENÍ Z 11. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE MRAČ
konaného dne 13. 5. 2024

1. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY O DÍLO NA STAVEBNÍ ÚPRAVY CENTRA OBCE
Usnesení č. 1-11/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje smlouvu o dílo se spol. Petr Šach stavební, s.r.o., Dr. E. Beneše 198, Bystřice na stavební úpravy centra obce a po-
věřuje starostu obce k podpisu smlouvy.
8 hlasů pro, 2 zdržel se (Fumferová, Stegura). Návrh byl schválen.

2. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ ROZPOČTOVÉHO OPATŘENÍ Č. 2-2024
Usnesení č. 2-11/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 2-2024. K vyrovnání schodku rozpočtu budou využity finanční prostředky z kladného 
výsledku hospodaření předchozích let.
9 hlasů pro, 1 zdržel se (Stegura). Návrh byl schválen.

VÝPIS USNESENÍ Z 12. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE MRAČ
konaného dne 24. 6. 2024

1. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ ÚČETNÍ ZÁVĚRKY ZA ROK 2023
Usnesení č. 1-12/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje účetní závěrku obce Mrač sestavenou k 31. 12. 2023.
8 hlasů pro, 1 zdržel se (Fumferová). Návrh byl schválen.

2. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ ZÁVĚREČNÉHO ÚČTU OBCE ZA ROK 2023
Usnesení č. 2-12/2024
Zastupitelstvo obce souhlasí s celoročním hospodařením obce Mrač bez výhrad a schvaluje závěrečný účet obce Mrač za rok 2023.
8 hlasů pro, 1 zdržel se (Fumferová). Návrh byl schválen.

3. NA SCHVÁLENÍ NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY O VYKONÁNÍ PŘEZKOUMÁNÍ HOSPODAŘENÍ OBCE ZA ROK 2024
Usnesení č. 3-12/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje smlouvu o vykonání přezkoumání hospodaření obce za rok 2024 se společností Atlas audit s.r.o. a pověřuje sta-
rostu obce k podpisu smlouvy.
8 hlasů pro, 1 zdržel se (Stegura). Návrh byl schválen.

4. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ NEINVESTIČNÍ DOTACE PRO DSO OBECNÍ LESY BENEŠOVSKA
Usnesení č. 4-12/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí neinvestiční dotace na činnost svazku ve výši 472.120 Kč s Dobro-
volným svazkem obcí Obecní lesy Benešovska, se sídlem Masarykovo náměstí 1, Benešov a pověřuje starostu k podpisu smlouvy.
9 hlasů pro. Návrh byl schválen.

5. NÁVRH NA PŘEVOD POZEMKŮ parc. č. 127/2, 1247/4 a parc. č. st. 135 V KATASTRÁLNÍM ÚZEMÍ MRAČ DO VLASTNICTVÍ 
OBCE
Usnesení č. 5-12/2024
Zastupitelstvo obce
-  schvaluje úplatný převod pozemků parc. č. 127/2, 1247/4 a parc. č. st. 135 v k. ú. Mrač do vlastnictví obce Mrač
-  schvaluje Kupní smlouvu s Jiřím Kočím, Ke Chlumu 518, Čerčany a Lucií Volákovou, Líšno 113, Bystřice v ceně spoluvlastnického podílu 

2.669.000 Kč pro každého spolumajitele uvedených pozemků,
-  schvaluje Smlouvu o advokátní úschově finančních prostředků ve výši 5.338.000 Kč potřebných k uhrazení nákladů na převod uvedených 

pozemků prodávajícím
-  pověřuje starostu obce k podpisu Kupní smlouvy a Smlouvy o advokátní úschově.
7 hlasů pro, 1 proti (Fumferová), 1 zdržel se (Stegura). Návrh byl schválen.

USNESENÍ ZASTUPITELSTVA

›››
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6. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ ROZPOČTOVÉHO OPATŘENÍ č. 4-2024
Usnesení č. 6-12/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje předložené rozpočtové opatření č. 4-2024. K financování navýšených výdajů budou použity prostředky v rámci 
příjmů rozpočtu obce v roce 2024 a z kladného výsledku hospodaření předchozích let.
7 hlasů pro, 2 zdržel se (Fumferová, Stegura). Návrh byl schválen.

7. NÁVRH BUDOUCÍ SMLOUVY O ZŘÍZENÍ SLUŽEBNOSTI VEDENÍ VN na pozemcích parc. č. 2514/2 a 1077/1 k. ú. Mrač
Usnesení č. 7-12/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene služebnosti vedení podzemního kabelového vedení VN 
na pozemcích parc. č. 2514/2 a 1077/1 v k. ú Mrač a pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy.
7 hlasů pro, 2 proti (Fumferová, Stegura). Návrh byl schválen.

VÝPIS USNESENÍ Z 13. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE MRAČ
konaného dne 24. 7. 2024

1. NÁVRH NA PŘIJETÍ DOTACE Z FONDU OBNOVY VENKOVA STŘEDOČESKÉHO KRAJE
Usnesení č. 1-13/2024
Zastupitelstvo obce
- schvaluje přijetí dotace ve výši 849.000 Kč z rozpočtu Středočeského kraje do rozpočtu obce Mrač,
- schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí dotace ze Středočeského Fondu obnovy venkova
- pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy.
9 hlasů pro. Návrh byl schválen.

2. NÁVRH NA PŘIJETÍ DOTACE Z FONDU PODPORY DOBROVOLNÝCH HASIČŮ
Usnesení č. 2-13/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje přijetí neinvestiční dotace ve výši 100.000 Kč z rozpočtu Středočeského kraje do rozpočtu obce Mrač. Finanční 
podpora bude čerpána ze Středočeského Fondu podpory hasičů a složek IZS na vybavení jednotky SDH obce věcnými prostředky.
9 hlasů pro. Návrh byl schválen.

3. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ SMLOUVY O VYKONÁNÍ PŘEZKOUMÁNÍ HOSPODAŘENÍ OBCE ZA ROK 2024
Usnesení č. 3-13/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje pořízení vozidla Multicar Fumo M30 v ceně 650 tisíc Kč bez DPH dle předložené nabídky a pověřuje starostu 
obce k podpisu kupní smlouvy.
9 hlasů pro. Návrh byl schválen.

4. NÁVRH NA ÚPRAVU ROZPOČTU
Usnesení č. 4-13/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje předložené rozpočtové opatření č. 6-2024. K financování navýšených výdajů budou použity prostředky v rámci 
příjmů rozpočtu obce v roce 2024
9 hlasů pro. Návrh byl schválen.

5. NÁVRH NA SCHVÁLENÍ DODATKU Č. 1 KE SMLOUVĚ O DÍLO „DOPLNĚNÍ STOKOVÉ SÍTĚ V OBCI MRAČ“
Usnesení č. 5-13/2024
Zastupitelstvo obce schvaluje dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo se společností AROWANIE STAV s.r.o., Na Výsluní 196/13, Dobroslavice na akci 
„Doplnění stokové sítě v obci Mrač“ a pověřuje starostu obce k podpisu dodatku.
9 hlasů pro. Návrh byl schválen.



4 Zpravodaj obce Mrač / číslo 14 / září 2024

›› Informace z obce

Naše obec se každoročně zúčastňuje pra-
covního setkání k  přípravě výstavby dálnice 
D3 ve Středočeském kraji, které pravidelně 
svolává Ředitelství silnic a  dálnic (ŘSD). 
Každého setkání se v tomto volebním obdo-
bí osobně zúčastňuje také ministr dopravy 
Ing.  Martin Kupka. Důvodem je, že katastr 
Mrače byl v minulosti součástí tzv. východní 
varianty budování této komunikace. Ta měla 
být vedena v souběhu se stávajícím dálničním 
přivaděčem. Po dlouhá léta se projednávalo, 
zda zvolit pro výstavbu variantu západní či 
východní. Nakonec bylo po posouzení pro-
storových možností a vlivů dopravy na život-
ní prostředí dopadajících na jednotlivé obce 
rozhodnuto o vybudování východní varianty, 
která se našeho katastru nedotýká. Stále se nás 
ale týká provoz na sinici č. I/3 z Prahy na jih 
Čech, na které kolem Mrače projede měsíčně 
kolem 750 tisíc vozidel. Poměrně čilý provoz 
je i na sjezdu ze silnice I/3 od Benešova do 
Poříčí. Tato křižovatka byla od jejího vzni-
ku pro řidiče jedoucí od Poříčí a odbočující 
do Mrače nepřehledná. MNV Mrač již před 
rokem 1989 požadovala křižovatku upravit. 
Snahy ale vždy skončily neúspěchem. Jediné, 
co se v té době podařilo, bylo osazení zrcadla, 
které částečně přispělo ke zvýšení bezpeč-
nosti. Po roce 1990 se podařilo prosadit pře-
místění dopravního značení začátek a konec 
obce do trasy sjezdu ze silnice I/3. Představa 
byla, že snížením rychlosti vozidel na max. 
50 km/h povolenou v obci se zlepší bezpeč-
nost na křižovatce. Toto opatření pomáhá jen 

v případě, že řidič, který projíždí od Benešo-
va do Poříčí, akceptuje značku začátek obce 
a  rychlost sníží. Skutečností je, že takových 
řidičů ubývá a  projíždí se zde rychlostí vyš-
ší než je povolena. Při provozu na silnicích, 
jak přibývá kolon, se také zvyšuje agresivita 
řidičů. Křižovatka byla stále více nebezpečná. 
Proto jsem využil v rámci pracovního setkání 
možnost promluvit přímo s generálním ředi-
telem ŘSD Ing. Radkem Mátlem a  požádal 
ho o pomoc ve zlepšení rozhledových pomě-
rů na křižovatce. Později nás v Mrači navštívil 
ředitel oblastního ředitelství Praha. Jednali 
jsme o  možnostech zlepšení rozhledových 
poměrů na křižovatce. Z finančních důvodů 
ve výsledku ŘSD navrhlo zlepšení rozhledu 
v  křižovatce provést odtěžením svahu. Na 
jaře letošního roku zaslal projektant k  odtě-
žení svahu dokumentaci odpovídající roz-
hledovým poměrům při rychlost 50  km/h. 
Požádal jsem ho, zda by bylo možné svah 
odtěžit více, protože spoustu řidičů tuto 
rychlost nedodržuje. Požadavek jsem musel 
odůvodnit ŘSD. Nakonec se mi podařilo 
obhájit úpravu svahu odpovídající rozhledu 

při rychlosti projíždějícího vozidla vyšší než 
50 km/h. Úprava byla provedena dle projek-
tu. Samozřejmě bychom přivítali, aby svah 
byl odtěžen více, správce komunikace se ale 
dle vyjádření projektanta musí řídit platnými 
normami a předpisy tak, aby hospodárně na-
kládal se svěřenými veřejnými financemi.

S  Ing. Mátlem jsem také probíral možnost 
vybudování mostu v  Tužince z  důvodu čas-
tých střetů vozidel se zvěří, která zde histo-
ricky prochází biokoridorem. S  tím, že by 
se most mohl částečně využívat pro cyklisty 
a  chodce. S  problematikou byl seznámen. 
Provizorní most zde byl vybudován při stav-
bě dálničního přivaděče a základy jsou ještě 
v terénu znatelné, z obou stran k nim vedou 
komunikace. Most byl umístěn na katastru 
Benešova, náklady na jeho vybudování by 
byly ve výši kolem 40 milionů korun. Navíc 
město Benešov již dříve prodalo pozemky, na 
kterých jsou přístupové komunikace k býva-
lému mostu právnické osobě. Proto se již více 
v této záležitosti nejednalo.

František Zvolský, starosta

ODTĚŽENÍ SVAHU NA KŘIŽOVATCE U SILNICE Č. I/3

Obec Mrač přihlásila rekonstrukci a přístav-
bu budovy obecního úřadu do prestižní sou-
těže o  Stavbu roku Středočeského kraje. Po 
jejím dokončení byla přijata stavba většinou 
veřejnosti pozitivně. A  jelikož nás zajíma-
ly i  jiné názory, rozhodli jsme se zúčastnit 
této soutěže a stavbu nechat odborně posou-
dit nezávislou komisí.

Komise se osobně dostavila na místo stav-
by a  po důkladném zhodnocení konsta-
tovala, že stavba je velmi zdařilá. Zvláště 
ocenila napojení přístavby s odchlíplým ro-
hem fasády na štít historické budovy sálu, 
což dodává celému komplexu harmonický 
vzhled. Dále byl vyzdvižen zdařilý výběr 
fasády a  celkový architektonický vzhled 
objektu jako celku. Komise také ocenila za-
chování a  zdařilou rekonstrukci historické 
budovy sálu.

Zástupci obce byli pozváni na slavnostní vy-
hodnocení soutěže, které se konalo 12.  září 
v  divadle ve Slaném. Ačkoli obec v  soutěži 
nezískala ocenění, jsme hrdí na to, že jsme 
byli zařazeni v soutěži mezi 34 nejúspěšněj-
ších projektů ze 100 přihlášených staveb. 

Odborná komise byla sestavena z členů Na-
dace pro rozvoj architektury a  stavitelství, 
České komory autorizovaných inženýrů 
a  techniků, Českého svazu stavebních inže-
nýrů, Krajské hospodářské komory, Obce ar-
chitektů, Svazu podnikatelů ve stavebnictví 
a  Ministerstvem průmyslu a  obchodu, což 
zajistilo objektivní a profesionální posouzení 
dokončené stavby.

O  soutěži se více dočtete v  odkazu: 
https://stavbaroku.cz/contestInfo.do?-
Dispatch=ShowDetail & itemId=448

Těšíme se na další příležitosti a  věříme, že 
také další akce budované naší obcí, budou 
pro občany i nadále přínosem.

František Zvolský, starosta

OBEC MRAČ SE PŘIHLÁSILA DO SOUTĚŽE O STAVBU ROKU STŘEDOČESKÉHO 
KRAJE
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Obec pořídila v  měsíci červnu pozemek 
v  místě pod bytovými domy v  Mrači. Poze-
mek je zarostlý a  jsou na něm nepovolené 
stavby, které musí být odstraněny. K  histo-
rii pozemku je dobré připomenout, že se na 
něm v minulosti nacházela obecní pastouška 

„Rusárna“. Protože původně objekt vlastnili 
majitelé, kteří pocházeli z Ruska.

S  ohledem na dlouhodobý problém s  par-
kováním vozidel především kolem bytových 
domů jsem po několik let jednal o koupi to-

hoto pozemku se záměrem, že by se na části 
pozemku přednostně zřídila odstavná plocha 
pro automobily, zbylou část jsme chtěli využít 
pro občanskou vybavenost. Po provedeném 
průzkumu, platné legislativě a  možnosti zís-
kání dotace nejen na stavbu, ale i na pořízení 
části pozemku a  její revitalizaci jsme začali 
uvažovat o  vybudování dětské skupiny. Bě-
hem prázdnin byly osloveny mladé rodi-
ny, aby se vyjádřily k  zájmu o  umístění dětí 
a představě využití dětské skupiny. Na základě 
provedeného průzkumu byla během prázd-
nin zpracována studie pro vybudování od-
stavné plochy a dvou dětských skupin. V sou-
časné době je zahájeno zpracování projektové 
dokumentace, aby mohla být podána žádost 
o povolení stavby a dotaci. Projekt budování 
dětských skupin finančně podporuje Evrop-
ská Unie. Cílem podpory je prosazovat gen-
derově vyváženou účast na trhu práce, rovné 
pracovní podmínky a  lepší rovnováhu mezi 
prací a osobním životem, mimo jiné pomocí 
přístupu k cenově dostupné péči o děti. V pří-
padě, že obec dotaci získá, bude muset obě 
stavby za současných podmínek dotačního 
titulu vybudovat a zkolaudovat do jara 2026.

František Zvolský, starosta

VENKOVNÍ ÚPRAVY CENTRA OBCE
Venkovní úpravy okolo budovy a  návsi se 
dokončují. Ještě nás čekají sadové úpravy, 
zejména pod přístavbou a sálem. Plocha oko-

lo soch a  zvoničky zlepší pohyb hlavně děti 
okolo vánočního stromu a betlému.

KANALIZACE
Práce na nově vybudovaných kanalizačních 
stokách byly dokončeny, probíhá předání 

dokladů, aby mohly proběhnout kolaudace. 
Jakmile budou stavby zkolaudovány, ozveme 
se všem, kteří se chtějí na nové řady připojit. 
V případě dotazů či požadavků mne kontak-
tujte na tel. 731 512 738.

OBNOVA ALEJÍ
Na podzim letošního roku bude probíhat 
obnova alejí, jak do Tužinky tak i části aleje 
od hospodářského dvora směrem do Poří-
čí nad Sázavou. Práce by měly být zahájeny 
ošetřováním stromů, v říjnu proběhne kácení 
21 stromů a následovat bude hned nová vý-
sadba.

Šárka Zvolská,
předsedkyně stavební komise

VYUŽITÍ NOVĚ POŘÍZENÉHO POZEMKU

INFORMACE STAVEBNÍ KOMISE
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Slunečné dny vystřídal podzim s  příznačně 
sychravým počasím. Někdo možná smutní, 
my v knihovně ale určitě ne. Déšť za okny to-
tiž přináší tu pravou atmosféru, abychom se 
po létě stráveném venku zase mohli ponořit 
do poutavých příběhů vepsaných do řádků 
našich oblíbených nebo úplně nových knih.

Každý čtvrtek v  podvečer se na vás těšíme 
opět na našem původním místě. Sál v  hasi-
čárně už zase slouží tělocvičným aktivitám, 
knihovnu tak najdete v  budově obecního 
úřadu. Také jsme se vrátili k  nabídce knih 
z  výměnného fondu s  Městskou knihovnou 
Benešov, v  pravidelných intervalech tak ob-
měňujeme desítky zajímavých titulů, které 
zpestřují naši stálou nabídku.

Nezapomeňte ale, že knihovna není jen mís-
tem, kam zajít vypůjčit knihu. Je vám doma 
smutno? Chcete si jen přičichnout k  vůni 
nových knih nebo třeba narazit na sousedy, 
se kterými jste dlouho neprohodili víc než 
jen pozdrav? I v takových případech přijďte, 
i kdyby jen na deset minut! Máme radost, že 
spousta z vás, hlavně mladých čtenářů, si ten-
to zvyk osvojila. Stačí přijít, pozdravit, potě-
šit se v přítomnosti ostatních a za týden zase 
na viděnou!

A  na závěr nesmí chybět malé lákadlo. Jak 
podzim zbarvuje stromy do zlatavých odstí-

nů, tak i  naše knihovna v  tomto roce nabízí 
pestrou paletu novinek, které vás provedou 
novými nebo i klasickými literárními zážitky:

Vlasáková, K.: Těla
Picoultová, J.: Nejsem jako vy
Whitton, H.: Anežka z Kuenringy
Hartl, P.: Gazely
Pařízková, T.: Co má Margo ve 
skříni?Nerádová, M.: Vánoce z celého světa
Barklemová, J.: Vyprávění z ostružinového 
houští
Těšitelová, M.: Mlsné medvědí příběhy
Langenová, A.: Dopisy od Felixe: Zajíček na 
cestě kolem světa
De Beer, H.: Lední medvídek 4
Špaček, L.: Dědečku, vyprávěj
Langenová, A.: Dobrodružné dopisy od 
Felixe
Kaftanová, I.: Ježíškova dobrodružství
Gebhartová, V.: Nová pohádka o slepičce 
a kohoutkovi
Klevisová, M.: Kroky vraha
Galbraith, R.: Hedvábník
Follett, K.: Nikdy
Perry, M: Přátelé, lásky a ten ohromný 
průšvih
Denemarková, R.: Čokoládová krev
Bula, O.: Medvěd nechce jít spát
Galbraith, R.: Ve službách zla
Holland, S.: Číslo 20

Jonasson, J.: Zabiják Anders
Fieldsová, H.: Poslední na řadě
Kepler, L.: Písečný muž
Trpková, K.: Někdo z nás
Ahndoril, A.: Až najdu klíč
Poncarová, J.: Nultá hodina
Ahnhem, S.: Jizvy plné beznaděje
Mirovská, J.: Jmenuji se Eva
de la Motte, A.: Pán hory
Lednická, K.: Šikmý kostel 3
Vondruška, V.: Prodavači ostatků
Vondruška, V.: Sběratelé ostatků
Vondruška, V.: Vládcové ostatků
Galbraith, R.: Smrtící bílá
Galbraith, R.: Neklidná krev
Galbraith, R.: Černočerné srdce
Backman, F.: Babička pozdravuje a omlouvá 
se
Follet, K.: Zbroj světla
Haig, M.: Půlnoční knihovna
Kopecká, M. V.: Zpověď farářky
Klevisová, M.: Sněžný měsíc
Pospíšilová Z.: Chechtavé pohádky
Pospíšilová Z.: Záchranářské pohádky
Quinn, K.: Kód růže
Kesslerová, V.: Eva
Arenz, E.: Láska za mizerných dní
Hoganová, F.: Dámský klub půlnočního 
plavání
Collins, E.: Strom čarodějnic
Vrban, M.: Praga Piccola

Milena Bejlková, knihovnice

KNIHOVNA V BARVÁCH PODZIMU

Dne 27. července 2024 oslavila osada Měsíč-
ní Údolí s úctou a hrdostí 100 let od svého za-
ložení. Při oslavě výročí hrály trampské kape-
ly. Za pomoci loučí a za zvuku osadní hymny 
se zapálila tradiční velká hranice, která svými 
plameny oživovala celý večer.

Něco málo z  historie osady: Osada měsíční 
Údolí byla založena v roce 1924 v typickém 
western stylu jako první trampská osada 
v  Benešovském kraji a  jako jedna z  prvních 
v  Čechách. Jednou krátce po první světové 
válce přišla tlupa skautů s Vojtanem a zami-
lovala si kouzelný kout v údolí Konopišťské-

ho potoka pod Podelhotským mlýnem, jako 
vystřižený z  westernu. Ten se pak stal jejich 
pravidelným tábořištěm. Vytvořili si zde svůj 
nový svět, kterému dali jméno Měsíční Údo-
lí, podle oblíbeného románu Jacka Londna. 
První srub postavený Budilem a  Vojtanem 
v roce 1924 dal základ k vytvoření osady Mě-
síční Údolí. Do roka na to přibyly pak sruby 
Chvojky a Tarzana, rok po té Šmejkala a poté 
další a další.

A  takto vykrystalizovala osada v  typickém 
westernovém skanzenu, který se tak pečli-
vě uchoval až dodnes. Skloubena věčným 
přátelstvím a  společnými ideály, vytvořila si 
osada vlastní westernovou kulturu tolik od-
lišnou od okolního rušného světa.

Po celé desetiletí se potom stalo Měsíční 
Údolí známou trampskou křižovatkou, kde 
se vystřídalo mnoho bledých tváří.

Jitka Novotná, kronikářka

NĚCO Z HISTORIE MĚSÍČNÍHO ÚDOLÍ
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Osada vznikla v  roce 1924 postavením prv-
ních chat u Konopišťského potoka v katastru 
obce Mrač. V  letošním roce jsme tradičně 
oslavili kulaté výročí a uspořádali slavnostní 
potlach dne 27. července.

Přípravy začaly už na podzim minulého roku, 
kdy byla vyhlášena brigáda na palivové dře-
vo. Během jara jsme na několika schůzích 
probrali jednotlivé úkoly a  práce a  určili 
osadníky, kteří zodpovídali za jejich splnění. 
Naštěstí máme mezi sebou kamaráda, který 
dvacet let nazpátek zaznamenává v  bodech, 
co všechno je potřeba zařídit, udělat, koupit, 
objednat, ale také počet porcí jídla a tekutin, 
čeho se kolik prodalo atd. Tím pádem máme 
poměrně přesné informace, ze kterých může-
me vycházet.

Týden před sobotním ohněm začaly hlav-
ní přípravy na potlach. Někteří z nás si vzali 
pár dní dovolené, aby se všechno stihlo. Bylo 
zapotřebí postavit a  vyzdobit pódium, při-
vézt sudy piva a  limonády (20 +2), pořídit 
ostatní zásoby, jako jsou čaje, kávy, pečivo, 
nealko a  také plastové nádobí a mnoho dal-
ších maličkostí. Jeden z osadníků, povoláním 
kuchař, připravil hovězí guláš, silnou česneč-
ku a  domácí sekanou. Narychlo se opravila 
horní příjezdová cesta, plná výmolů a kaluží. 
Vysekaly se parkovací plochy na spodní cestě 
od Poříčí. Navezly se prodejní stánky a veli-
ké stany pro kapely i návštěvníky, dovezly se 
zapůjčené pivní sety (skládací lavice a stoly) 
pro větší pohodlí. Osada byla vyzdobena tra-
dičními historickými cedulemi (jsou staré 
minimálně 60 let, možná i  déle). Samotná 
hranice byla připravena už dříve, takže byla 
postavena raz-dva. V  sobotu ráno se připra-

vovalo ozvučení a světla. Domluvili jsme se, 
že si uděláme před začátkem společnou fot-
ku všech, kteří se na přípravách podíleli. Měl 
jsem radost z toho, že alespoň jednou za pět 
let se osada semkne, přijedou i  ti, kteří moc 
nejezdí, pomůžou naše děti a všechno najed-
nou začne do sebe zapadat.

Chtěli jsme, aby přece jen bylo stoleté výročí 
něčím zvláštní, slavnostnější.

Oproti minulým potlachům jsme se rozhodli, 
že kapely začnou hrát již od 17:00 a příchozí 
tím pádem začnou lépe vnímat slavnostní at-
mosféru. Kapela Ostří Bobři v tomto směru 
dokonale splnila svou úlohu.

Každé výročí zapalují oheň naše děti, naděje 
osady, dbá se na to, aby všechny zapalovaly 
jen jednou a toto pravidlo nám vycházelo.

Při letošním, stém výročí jsme požádali na-
opak naše nejstarší osadníky, jestli by se ujali 
tohoto úkolu. Všichni jsme měli obrovskou ra-
dost, že to přijali. Zároveň jsme si pořídili ko-
šile, které vypadaly více stylové, nežli sportov-
ní trika a absolutní novinkou byl sborový zpěv 

osadníků trampské hymny a hymny Měsíční-
ho údolí, za doprovodu kytar našich děvčat, 
který zazněl v okamžiku zapálení ohně.

Všichni jsme zpívali a  dojatě pozorovali, jak 
naši starší kamarádi, včele s dlouholetým še-
rifem Gustou Hokešem, smolnými loučemi 
probudili čekající hranici. Byl to pro nás silný 
moment a symbol pokračování tradic, proto-
že právě oni, plni sil, uspořádali potlach před 
padesáti lety.

Když po skončení ceremoniálů nastoupila 
kapela Mirka Houšky z Týnce, bylo mi jasné, 
že se potlach vydaří, hosté se výborně bavili, 
došlo na mnoho setkání po létech, vzpomí-
nání. Jídla a  pití bylo dost a  vyšlo i  počasí. 
Obsluha výčepů a děvčata v osadní boudě se 
podle plánu střídaly, fungovala služba na vy-
nášení odpadků, prostě – už to nemělo kam 
uhnout. A  když nastoupila kapela Repete, 
tancovalo se do pozdních hodin, a i potom se 
objevily kytary a zpívalo se až téměř do rána. 
Všichni jsme se shodli, že tenhle potlach  – 
oslava sta let osady Měsíční údolí – byl sku-
tečně mimořádný.

Milan Kosař, šerif osady

100 LET OSADY MĚSÍČNÍ ÚDOLÍ
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Letošní ročník historického festivalu v Mra-
či se konal v pekelném žáru letní červencové 
soboty. Rozpálené zbroje, dvě bitvy, muzika 
Dei Gratia i  večerní Metanoon, orientální 
tance, Fakír show. K  vidění byla i  mučírna 
a  právo útrpné v  podání kata Martina. Celý 
program byl zakončen velkolepou ohňovou 
show v  podání skupiny Dragon’s  Fire Show 
a  Novus Origo. Samozřejmě nechybělo ani 
tradiční dobové tržiště s řemeslnými předmě-
ty připomínající dávnou historii, lukostřelni-
ce a jízda na koních pro malé i velké. Festival 
v  odpoledních hodinách navštívil senátor 
Zdeněk Hraba se svou chotí.

Ani letos se nezapomnělo na děti. Jídla a pití 
bylo také dostatek.

Příští ročník akce proběhne dne 26. 7. 2025.
Nikola Kozáková, redakční rada

9. ROČNÍK HISTORICKÉHO FESTIVALU V MRAČI
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25.  května  2024 - Okrsková soutěž v  Ne-
spekách
Starší členy nahradila omladina z  krouž-
ku a  nedopadlo to vůbec špatně. Naopak. 
Z okrskové soutěže družstvo Mrače opět při-
vezlo 1. místo. Gratulujeme!

29. července 2024 - Historický festival - 
Bitva Mrač
Hasiči dělali požární dozor na bitvě v Mrači. 
Bylo parno, proto bylo nutné louku před kaž-
dou bitvou pokropit.

Mladí hasiči:
Ještě, než nám začaly prázdniny, zúčastnili 
jsme se s dětmi pár soutěží:

26. května 2024 - Běh na 60 m s překážkami
Již druhý rok jsme zavítali na tuto soutěž do 
Benešova na atletický stadion. Tentokrát už 
děti věděly, co je čeká. Však se také na tuto 
soutěž poctivě připravovaly. Letos s námi jeli 
i nováčci z kroužku, kteří mají velkou pochva-
lu za to, jak to zvládli.

červen 2024 - Železný hasič v Senohrabech
I  přes nepřízeň počasí se hasiči v  Seno-
hrabech rozhodli soutěž uspořádat. Letos 
poprvé od rána hodně pršelo. My se ale ne-
zalekli a vyrazili - hasiči přeci nejsou z cukru. 
Z kategorie „Mladších“ se zúčastnily Anička, 
Amálka a  Míša s  Tobíkem. Za „Dorost“ nás 
reprezentovala Bára. I když celou soutěž tro-
chu poprchávalo, tak se všem podařilo celou 
trať perfektně zvládnout.

15. června 2024 - Mračský Florián
Po několika letech jsme se rozhodli obnovit 
soutěž pro mladé hasiče „Mračský Florián“. 
Soutěž probíhala v disciplínách TFA a požár-
ní útok. Jsme rádi, že k nám zavítaly družstva 
z Pyšel a Pecerad. Užili jsme si prima odpole-
dne na hřišti u rybníka. Všem se soutěž moc 
líbila a děti odjížděly s novými zážitky a s taš-
kou plnou odměn. Hasiči z Mrače potvrdili, 
že mají na tuto soutěž natrénováno. Pohár za 
1. místo v kategorii „Mladší“ i „Starší“ zůstal 
u nás. Moc gratulujeme! Na příštím ročníku 
se budeme těšit opět na viděnou.

Co dalšího nás čeká:
28. října - Zvon míru v Roveretu, 24. prosince - Vánoční setkání na návsi, 14. února 2025 - Hasičský ples Katka Dvořáková, SDH Mrač

CO SE DĚLO U HASIČŮ
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Pokračujeme v poznávání krás České repub-
liky.  Navštívili jsme lázně Bechyně, Třeboň 

a  Kácov. V  Kácově probíhá rozsáhlá rekon-
strukce zámku. Měli jsme štěstí, že nás prove-
dl nový majitel zámku.

26.  června jsme navštívili zajímavý zámek 
Loučeň, kde se nachází unikátní soubor 
12 labyrintů a bludišť, zasazený do půvabné-
ho anglického parku.

V Jabkenicích se nachází památník Bedřicha 
Smetany. Jabkenická myslivna je  spojená 

s posledním desetiletí života a tvorby hudeb-
ního skladatele B. Smetany (1824-1884).

14. září jsme tradičně pomáhali při organiza-
ci pochodu Benešovské toulky. Trasa 15 km, 
Čerčany-Poříčí nad Sázavou - Konopiště.
Každý měsíc se pravidelně scházíme v salón-
ku restaurace Mrač.

Za Sdružení ZP Mrač
Anna Veselá, Josef Štěpánek

AKTIVITY SDRUŽENÍ ZDRAVOTNĚ POSTIŽENÝCH

Na konci května na mračský hrad zavítal zná-
mý bard, harmonikář, bavič, herec a člověk 
mnoha talentů, Václav Koubek. 

Damoklův meč, visící nad námi v podobě 
nevlídné předpovědi počasí, která zahrnova-
la i pořádný liják, se s mistrovým příjezdem 

jakoby zázrakem rozplynul. Nakonec spadlo 
jen pár kapek, a to ještě jen během přestávky. 
I přes tyto nejisté vyhlídky a páteční termín se 
sešla slušná návštěva. Mohla si tak užít i veselé 
historky, kterými umělec s nezaměnitelným 
projevem prokládal své poetické písně bě-
hem svého, nakonec téměř 3-hodinového (!), 

vystoupení. Atmosféra večera byla vskutku 
magická i díky geniu loci mračské tvrze, ze 
kterého byl viditelně nadšen i sám zpěvák. 

Velký dík patří také panu Zimovi za poskyt-
nutí prostor tvrze.

Za Mračos Lukáš Pilát

O teplém pátečním srpnovém večeru se opět 
náves proměnila v  letní kino. Tentokrát se 
promítal oddechový film pro milovníky psů 

GUMP-jsme dvojka. Na pokračování rodin-
ného filmu o psovi Gampovi, který naučil lidi 
žít, přišlo plno dětí s rodiči. Herecké obsazení 

bylo skvělé, chvilkami jsme se i zasmáli. Také 
jsme si připomněli náš kraj, horu Blaník, obec 
Louňovice, kde se druhý díl filmu natáčel.

Těšíme se na další večerní promítání na návsi.
Martina Poupětová,

předsedkyně kulturní komise

VÁCLAV KOUBEK NA TVRZI

LETNÍ KINO
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Konec prázdnin jsme opět zdárně oslavili, le-
tos na hřišti pod rybníkem. Děti si zaskákaly 
na velkém skákacím hradě, v tvořivé dílně si 
mohly vyrobit krásné medúzky, a  k  tomu si 
zasoutěžily na osmi stanovištích.

Kromě lanovky, u které se opět potvrdilo, že 
je to nejlepší stanoviště, si děti zastřílely ze 
vzduchovky, prošly se po kladině, projely sla-
lomem, zaskákaly podle stop nebo se projely 
na raftu.

Po splnění všech disciplín obdržely bohatou 
tašku s odměnou a navrch ještě sladkou tečku 
v podobě zmrzliny.

Jako bonus si nejen děti, ale i tatínkové pro-
hlédli policejní auto.

Děkujeme všem, kteří nás na hřišti navštívili 
a akci si užili stejně jako my.

Budeme se těšit zase příští rok.
Katka Dvořáková, SDH Mrač

ROZLOUČENÍ S PRÁZDNINAMI

První zářijový víkend ožila tvrz a  okolní les 
děsivými bytostmi. Na strašidelný pochod 
letos zavítalo na 25 strašidel, 150 odvážlivců, 
tanečnice s  hadem a  dokonce ohňová show. 
Kdo přišel, ten zažil hrůzu a  legraci v  jednom 
balení – strašidla byla ve formě a děsila na plný 
plyn! Naštěstí se nikdo neztratil a  odvahu si 
domů odnesli všichni. Děkujeme všem za skvě-
lou účast, bylo to strašidelné, krásné a veselé!

Za Mračský okrašlovací spolek
Andrea Lukáčová

STRAŠIDELNÝ POCHOD NA TVRZI
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VÍTÁME MEZI NÁMI
Novým občánkům i jejich rodičům přejeme hodně zdraví, štěstí a ra-
dosti.
Marek Vítek narozen 27. 6. 2024
Zora Sarnovská narozena 20. 8. 2024
Jaromír Fumfera narozen 28. 8. 2024

JUBILANTI
Jubilantům srdečně blahopřejeme a  do dalších let přejeme pevné 
zdraví.
Paní Kája Matulová oslavila 8. 4. 2024 80 let
Paní Eva Sýkorová oslavila 5. 5. 2024 75 let

Paní Božena Lubschová oslavila 12. 5. 2024 80 let
Paní Marie Randáková oslavila 27. 5. 2024 90 let
Paní Alena Znamenáčková oslavila 8. 6. 2024 80 let
Paní Milena Křížová oslavila 13. 6. 2024 70 let
Pan Jan Fürst oslavil 16. 7. 2024 70 let
Pan Petr Hejzlar oslavil 21. 7. 2024 85 let
Paní Marta Pilátová oslavila 28. 7. 2024 80 let
Paní Zdena Platilová oslavila 31. 8. 2024 70 let

Všichni výše jmenovaní, nebo jejich příbuzní, vyslovili souhlas se zve-
řejněním svého jména.

Martina Poupětová, předsedkyně kulturní komise

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Datum Čas Název akce Místo konání Organizátor
12. října 20:00 Posvícenská zábava Restaurace Mrač
12. října 14:00-18:00 Drakiáda Mrač, Na Průhoně Mračos o.s.
19. října Lucerničková stezka za pohádkou Mrač ZO ČSŽ Mrač
28. října Zvon Míru v Roveretu Hasičská zbrojnice, náves SDH Mrač
24. listopadu 16:00 O myslivci Martinovi Obecní sál Kulturní komise obce
26. listopadu Čtení z kroniky Zasedací místnost Kronikářka obce
30. listopadu 9:00 Vití adventních věnců Zasedací místnost Mračos o.s.
1. prosince 17:00 Rozsvícení vánočního stromku Mrač, náves Mračos o.s.
5.  prosince Peklo na návsi Mrač, náves SDH Mrač, Kulturní komise obce
7.  prosince 20:00 Mikulášská zábava Restaurace Mrač
24. prosince 14:00 Vánoční setkání Mrač, náves SDH Mrač, obec Mrač
25. prosince Vánoční výstup na Chlum Mrač-Chlum Klub českých turistů
14. února 2025 Hasičský ples Sál a zasedací místnost SDH Mrač
25. února 2025 Čtení z kroniky Zasedací místnost obce Kronikářka obce
2. března 2025 15:00 Dětský karneval Sál a zasedací místnost Kulturní komise obce

KALENDÁRIUM

(Konání akcí může být omezeno či zrušeno, bude-li to vyžadovat aktuální situace.)

I v letošním roce budeme do všech do-
mácností roznášet stolní kalendář na 
rok 2025. Tentokrát nás zavede trochu 
do historie naší obce. Fotografka Ve-
ronika si poradila s  přefocením fotek 
z kroniky, což byl u některých fotografií 
nadlidský úkol. Tak doufáme, že si také 
rádi zavzpomínáte na staré časy tak, jako 
my při vybírání a popisu fotek společně 
s kronikářkou Jitkou a Martinou.
Byly to krásné večery!

Šárka Zvolská,
předsedkyně stavební komise

Kulturní komise obce zve děti a rodiče na muzikálo-
vou pohádku O MYSLIVCI MARTINOVI, která se 
bude konat v sále obecního úřadu v neděli 24. LIS-
TOPADU OD 16:00 HODIN! Těšíme se na Vás!

Martina Poupětová, předsedkyně kulturní komise

KALENDÁŘ PRO ROK 2025 PŘEDSTAVENÍ PRO DĚTI


